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SANDRA CASTRO I Presidenta de Colors de Ponent (col.lectiu LGTBIQ)

"Volern visualitzar el
col .lectiu per normalitzar-lo"
Cåstro (tle¡da, t9Tll ês,
des del gener de 2016, la
prcsidenta de Colos de
Ponent, entitat que lluita

æb dets del coþlectiu
IGIBQ {lesbianes, gais,

tnnsu¡als, túsexuals, ilt
æsennbiquænl.

Amb Colors de Ponent
s' ha recu p e rot lh rlíví sme
LGTBIQo Heida
Sí, perquè entre els anys

2Ot4 i 2015, amb dife-
rents persones, buscàvem
una associació a Lleida
per contactar i llavors no
hi havia una entitat que
prestés aquests serveis. La

seva posada en manxax ha

servit per a recuperar un servei per a les perso-

nes i per a les famílies.
I ja poften un any i mÍ9.,,
... i estem molt contents, perquè sense propo-
sar-nos-ho hem fet molta feina. Encara hi ha qui

no ens coneix, però cada cop són menys. Hem
arribat a molta gent amb el servei psicosocial i

fent tallers de sensibilització a escoles, instituts,
FB professionals de la salut i de la psicologia,

Creu Roja... Hi ha una manca de formació que

nosaltres intentem resoldre.
Darrerament, com ø øssociació, s'høn trobot
omb alguns casos flogrants. Un, sèrío el del
comportoment homolìtbic d'un prolessor de Fi-
Iosofia a f lnstitut GílÍ i Gøyo.
Aixo ja feia molts anys que passava, el que ha

canviat és la reacció de la. gent jove, alumnes de
1.5 o 16 anys que han sentit aquell discurs i no
l'han acceptat. Les coses estan canviant i la gent
jove i, la població en general, estan més sensibi-
litzats. I des de Colors de Ponent volem visualit-
zar el col.lectiu per normalitzar-lo.
lJn altre cas serìo el de I'ogressió a dues joves

dArbecø quan esleien un petó.

1t

Ja sabíem del cas abans
qúe se'n fessin ressò els

mitjans i van poder donar
un cop de mà amb lãcom-
panyament i lãtenció psi-

cosocial. Quan es va fer la

concentració de condem-
na al poble, amb el suport
de lAjuntament, va ser
exemplar, i nosaltres ens

hi vàrem afegir. Cal agrair,

en aquest cas, el suport
institucional perquè hi ha

altres institucions i ajun.
taments que no mostren
aquest tarannà davant ca-

sos així.

Quønts øssociots són
ora? Quines octívitots du-
en o terme?

Devem ser uns 75, darrerament hem tingut algu-
nes altes per aquesta visibilitat de la que parlava,

sobretot arran del cas dArbeca i la celebració del
Dia de lAlliberament LGTBI (17 de juny). Ara, al

nostre serv-ei d'atenció psicosocial hi treballen
un psicò]eg i tres treballadors socials. Fem tant
atencions individualitzades (acompanyament
problemes amb lbntorn, búsqueda de refe-
rents...) com de grups d'acompanyants (adoles-

cents, adults, familiars) i, al'setembre, n'impul-
sem un d'especÍfic per a personestrons.
Per què s'ho de trebøllor tant per delensor els
drets de les percones LCiB/@.?

Venim de la tradició que venim i els canvis cul-
turals són els que més costen. No oblidem com
eren tractades aquestes persones al segle XlX, i

el franquisme 1ue primer els va posar en l'epí-
graf de vagos y malea.ntes i, després, â.lg tlei de

Perillositat Social-, i fins al 1973 estavàn ,pato-

logitzats al Manuel de Referència de Psiquiatria

i, fins al 1990, a I'OMS. Com a col.lectiu estem
acostumats a nedar contracorrent, i trigarem en-
cara algunes generacions per arribar a la plena

normalitat.

ttDins el col.lectiu'LGTBlQ ja estem

acostumats a hedar contracorrent


